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Nyomtatott és online sajtó 
 

           

Úzvölgyi katonatemető - Bűnvádi eljárás indult a román nacionalisták 

magyarellenes molinói miatt 

2023. november 2. – MTI, Hirado.hu, Ma7.sk, Krónika, Transtelex.ro, Maszol, MagyarHírlap, 

Népszava 

Gyűlöletre vagy diszkriminációra való felbujtás miatt bűnvádi eljárást indult Romániában az 

úzvölgyi katonatemetőben október 22-én rendezett megemlékezés miatt, amelyen román 

nacionalista szervezetek magyarellenes molinókat feszítettek ki - tudta meg a Krónika a 

Hargita megyei rendőr-főkapitányságtól. Az erdélyi hírportál csütörtöki beszámolójában 

felidézte: a Nemzet Útja (Calea Neamului) és az Ortodox Testvériség (Fratia Ortodoxa) 

nacionalista szervezet a román hadsereg napja alkalmából rendezett felvonulást a Bákó és 

Hargita megye határában fekvő sírkertben, amelyen a résztvevők kifeszítettek egy "Magyarok, 

menjetek vissza Mongóliába, ahonnan jöttetek" feliratú molinót is, amelyen azt is írták: 

"Magyarország nincs Európa térképén". A molinón egy összefüggéstelen, helytelen román 

szöveg is szerepelt, amely magyarul így értelmezhető: "A barbár magyarok rablási szándékkal 

érkeztek vidékeinkre 1290-ben. Ezt követően a mongol-magyarok családjaikat is idehozták" - 

emlékeztetett a lap. 

 

Hankó Balázs: tovább építjük a magyar felsőoktatást 
2023. november 2. – MTI, hirado.hu   

Nem futamodunk meg a munkától, tovább építjük a magyar felsőoktatást - jelentette ki a 

Kulturális és Innovációs Minisztérium innovációért és felsőoktatásért felelős államtitkára 

csütörtökön Budapesten. Hankó Balázs az ELTE Márton Áron Szakkollégium felújított 

épületének ünnepélyes átadásán úgy fogalmazott, olyan felsőoktatási struktúrát alkalmaznak 

a fejlesztések terén is, amely egyszerre teszi versenyképessé és emeli fel az egyetemeket. 

Közlése szerint az elmúlt időszakban 150 milliárd forint értékben ötven kollégiumot vett át, 

váltott ki az állam magánberuházóktól, és az ezt követően lezajlott fejlesztések, melyek során 

mintegy 8000 kollégiumi férőhely újult meg, nemcsak infrastrukturális, hanem kiemelt 

nemzetpolitikai jelentőséggel is bírnak, tekintettel arra, hogy ezek a kollégiumok mintegy 300 

külhoni magyar diák számára is otthont biztosítanak. A magyar felsőoktatás ügyét a teljes 

Kárpát-medencében segítenünk kell - hangsúlyozta, kiemelve a tudáselőny, a tudásfölény 

fontosságát. Az államtitkár fontos célként fogalmazta meg, hogy a külhoni magyarság körében 

a diplomával rendelkezők száma meghaladja részarányukat az adott országban, az egyetemek 

pedig a külhoni magyarság kulturális életének szervezőközpontjaivá váljanak. 
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https://ma7.sk/hethatar/uzvolgyi-katonatemeto-bunvadi-eljaras-indult-a-roman-nacionalistak-magyarellenes-molinoi
https://ma7.sk/hethatar/uzvolgyi-katonatemeto-bunvadi-eljaras-indult-a-roman-nacionalistak-magyarellenes-molinoi
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/11/02/hanko-balazs-tovabb-epitjuk-a-magyar-felsooktatast
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Nagyító: Mennyire lesznek fontosak a kisebbségi ügyek a Fico-kormánynak? 
2023. november 2. – Ma7.sk 

A szociális terület prioritás lesz a Smer számára, ezért látogatott elsőként a Munka-, Szociális 

és Családügyi Minisztériumba Robert Fico miniszterelnök. De mi a helyzet a kisebbségi 

kérdéssel? A kormány első ülésén teljesen indokolatlanul, egyben indoklás nélkül, az 

államtitkárok ilyenkor szokásos menesztésével egyetemben útilaput kötöttek Bukovszky László 

kisebbségi, és Ján Hero romaügyi kormánybiztos talpára is. Utódaikat továbbra sem ismerjük. 

Ha a Smer nem tudja, kit tegyen oda, miért volt ilyen sürgős a kisebbségi biztosok menesztése? 

Ez már a smeres kisebbségpolitika előszele? Erről, és a kormányzat első lépéseiről is 

beszélgetünk a Nagyító mai adásában. 

                         
Megújult Felsőháromszék barokk gyöngyszeme, a várfallal körülvett, Szent 

Mihály-hegyi templom, szombaton szentelik újjá  
2023. november 2. – Krónika 

Megújult az Árpád-kori alapokra épült, hatszáz éves Szent Mihály-hegyi templom, 

Felsőháromszék barokk gyöngyszeme, az újjászentelést november 4-én tartják – közölte 

Facebook-bejegyzésében Tamás Sándor, Kovászna Megye Tanácsának elnöke. A Kézdialmás és 

Lemhény közötti Szent Mihály-hegyen épült római katolikus, barokk műemléktemplomon 

nagyszabású restaurálási munkálatokat végeztek 2021 óta. A tanácselnök fotókat is közzétett 

az 1332-ben Szent Mihály tiszteletére felszentelt templomról, amelyet gyönyörűen felújítottak. 

Tamás Sándor átadás előtti terepszemlét tartott Hölgyes Pál Zsolt Lemhényben szolgáló 

plébánossal és Jénáki Csongor polgármesterrel, a templom újraszentelését november 4-én, 

szombaton 11 órától tartják.  

 

Konzultáció Bihar megyében – a helyiek prioritásait kutatja az RMDSZ 
2023. november 2. – maszol.ro, Bihari Napló 

A helyi közösség prioritásairól, problémáiról és meglátásairól indított megyei konzultációt az 

RMDSZ Bihar megyei szervezete. A november végéig tartó közvéleménykutatás kapcsán, Szabó 

Ödön, a megyei szervezet ügyvezető elnöke és Szabó József, a nagyváradi szervezet elnöke által 

tartott csütörtöki sajtótájékoztatón elhangzott, hogy nyereményeket is kisorsolnak a kérdőívet 

kitöltők között. Az elmúlt másfél-két év tevékenységeit felölelő beszámolójukat egy a 

vidékieknek és egy a váradiaknak szánt újságban összesítették, a 12 kérdés ugyanakkor 

mindkét célcsoport számára ugyanaz. Szeretnék többek között felmérni, hogy hogyan látják a 

Bihar megyei, illetve a váradi magyarok lakhelyük helyzetét, melyek azok a sürgető problémák, 

amelyekre megoldást várnak, de többek között arra is kíváncsiak, hogy milyen az RMDSZ 

tevékenységének megítélése és kiket tartanak érdemesnek vezetői tisztségekre. 
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https://ma7.sk/video/nagyito/nagyito-mennyire-lesznek-fontosak-a-kisebbsegi-ugyek-a-fico-kormanynak-video
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/befejezodott-felsoharomszek-barokk-gyongyszeme-a-varfallal-korulvett-szent-mihaly-hegyi-templom-felujitasa-szombaton-szenteli
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/befejezodott-felsoharomszek-barokk-gyongyszeme-a-varfallal-korulvett-szent-mihaly-hegyi-templom-felujitasa-szombaton-szenteli
https://maszol.ro/belfold/Konzultacio-Bihar-megyeben-a-helyiek-prioritasait-kutatja-az-RMDSZ
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Ismét frontvárossá válhat Marosvásárhely: összromán jelöltet keresnek, 

akcióban a DNA 
2023. november 2. – Pataky István – maszol.ro 

Ismét „frontvárossá” válhat Marosvásárhely, A jövő szeptemberben esedékes helyhatósági 

választásokat megelőző kampány gyakorlatilag már elkezdődött. Az újabb polgármesteri 

mandátumért harcba szálló Soós Zoltánnak nem lesz könnyű dolga. A Nemzeti Liberális Párt 

(PNL) Maros megyei szervezetének vezére, a prefektusi pozíciót is betöltő Ciprian Dobre 

nemrég bejelentette: felhívást intéznek valamennyi politikai párthoz, akadémiai és civil 

szervezethez, hogy állítsanak egy közös jelöltet Marosvásárhely polgármesteri tisztségére, a 

2024-es helyhatósági választásokon Soós Zoltán ellenében. A liberális politikus külön kiemelte, 

hogy a Románok Egyesüléséért Szövetséget (AUR) is az összefogás részeként képzeli el, ami 

azért meglepő, mert a kormányon lévő PNL - a Szociáldemokrata Párttal együtt - eddig 

folyamatosan azt sulykolta, hogy a szélsőséges AUR-ral kizárt az együttműködés, s a George 

Simion féle párt politikai elszigetelése jelenti a járható utat Romániának.  

 

Először szervezik meg a székelyföldi vállalkozók jótékonysági bálját  
2023. november 2. – szekelyhon.ro 

Az Együtt a Rákos Gyermekekért Egyesület, a Esély Alapítvány és a Napsugár az Esőben 

Egyesület lesznek a kedvezményezettjei annak a jótékonysági bálnak, amelyet szombaton, 

Gyilkostón szervez meg az Arbor Vállalkozók Szövetsége. A nagyobbrészt gyergyószéki 

vállalkozásokat tömörítő szervezet idén 20 éves, és ezt ünneplik meg a Székelyföldi Vállalkozók 

Jótékonysági Báljával, amelyet most, első alkalommal tartanak. Amint azt Farkas Tihamér az 

Arbor elnöke elmondta, a rákos megbetegedésben szenvedő gyermekeket segítő 

marosvásárhelyi-, illetve mozgásszervi problémákkal küszködőket segítő, illetve értelmi sérült 

fiatalokkal foglalkozó gyergyói szervezetek támogatása a fő cél, de az is fontos, hogy az itt 

találkozó vállalkozók között új együttműködések születhetnek.  

 

Újabb pert nyertek a hokisok a szövetség korábbi vezetősége ellen 
2023. november 2. – maszol.ro 

Újabb pert nyertek a székelyföldi hokisok a Román Jégkorong-szövetség (FRHG) volt 

vezetősége ellen; ezúttal a bukaresti törvényszék mondta ki alapfokon, hogy a tavaly 

szeptemberi tisztújító közgyűlés jogszerűtlen volt. A november elsején nyilvánosságra hozott 

bírósági határozatról csütörtökön tájékoztatott az FRHG új vezetősége, amely szerint a számos 

per közül ez az egyik legfontosabb, hiszen amellett, hogy elismerte a székelyföldi klubok által 

benyújtott panasz jogosságát, érvénytelenítette a kérdéses, tavaly szeptember 15-én tartott 

elnökségi ülés és tisztújító közgyűlés összes döntését. „Eszerint szükséges és törvényes volt 

annak a 2023. április 6-i tisztújító közgyűlésnek a megtartása, amelyen az aktuális vezetőséget 

megválasztották” – állapította meg az FRHG közleménye. 
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https://maszol.ro/belfold/Ismet-frontvarossa-valhat-Marosvasarhely-osszroman-jeloltet-keresnek-akcioban-a-DNA
https://maszol.ro/belfold/Ismet-frontvarossa-valhat-Marosvasarhely-osszroman-jeloltet-keresnek-akcioban-a-DNA
https://szekelyhon.ro/aktualis/eloszor-szervezik-meg-a-szekelyfoldi-vallalkozok-jotekonysagi-baljat
https://maszol.ro/sport/Ujabb-pert-nyertek-a-hokisok-a-szovetseg-korabbi-vezetosege-ellen#google_vignette
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Újra kötekedik a székely megyékkel a szélsőséges román pártvezér 
2023. november 2. – maszol.ro 

Elutasítják Románia régiósításának minden formáját, olyan keretet kell találni, amely 

megakadályozza, hogy Hargita és Kovászna megyében a jelenlegi visszaélések 

megismétlődhessenek, jelentette ki csütörtökön a Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) 

elnöke. George Simion parlamenti képviselő leszögezte, a romániai közigazgatási reformot a 

parlamenti képviselők számának 300-ra való csökkentésével kell kezdeni, a korábban 

megtartott és érvényesített népszavazásnak megfelelően, és hangsúlyozta, hogy az AUR 

„elutasítja Románia régiósításának minden formáját". „Elutasítjuk Románia régiósításának 

bármilyen formáját. Hargita, Kovászna és Maros megyékben az nem lenne előnyös az ott élő 

románok számára, bekövetkezne a gettósodás jelensége, egyfajta etnikai szegregáció, amit 

szerintem nem enged meg a román alkotmány. Meg kell találnunk egy olyan keretet, amelyben 

nem ismétlődnek meg a jelenlegi Hargita és Kovászna megyében zajló visszaélések” – taglalta. 

 

Villáminterjú Mihályfalvi Katalinnal, az RMDSZ újonnan megválasztott oktatásért 

felelős ügyvezető alelnökével 
2023. november 2. – maszol.ro 

Az RMDSZ miniparlamentjeként működő Szövetségi Képviselők Tanácsa (SZKT) 

szeptemberben Kolozsváron ülésezett. A tanácskozáson eldöntötték, hogy az oktatásért felelős 

ügyvezető alelnöki tisztséget Mihályfalvi Katalin, a Kolozsvári Református Kollégium biológia 

szakos tanára, a Bölcs Diákok vetélkedő ötletgazdája tölti be – A romániai magyar oktatás 

helyzetéről, a tervekről és a tanításról is kérdeztük. „Céljaim és terveim a magyar közösség 

érdekeit szolgálják: munkámmal támogatni szeretném a magyar oktatási intézményeket, úgy 

hogy minden gyerek és pedagógus hozzáférjen az ingyenes anyanyelvi oktatási és képzési 

rendszerhez, függetlenül attól, hogy milyen gazdasági, társadalmi vagy kulturális háttérrel 

rendelkezik. Olyan új programok bevezetésén gondolkodunk, amelyek elősegítik az oktatási 

innovációkat és fejlesztéseket, hogy a tananyag és a módszertan lépést tarthasson a társadalmi 

változásokkal és a technológia fejlődésével. Ugyanakkor azon dolgozunk, hogy összehangoljuk 

az oktatási rendszert a munkaerőpiac igényeivel, figyelemmel kísérjük az új tanügyi törvény 

életbeléptetésének minden mozzanatát, illetve szervesen részt veszünk ebben a folyamatban”. 

                       
Meghosszabbítják a Magyarországgal közös határok ellenőrzését 
2023. november 2. – Új Szó, ma7.sk, felvidek.ma  

November 23-ig meghosszabbítják a Magyarországgal közös határok ellenőrzését. Eredetileg 

november 3-áig vezették be az intézkedést. A déli határok ellenőrzésének ideiglenes 

visszaállítása 2,05 millió eurós költséggel jár. A kormány csütörtökön jóváhagyta a döntést. A 

cél az erősödő illegális migráció visszaszorítása. „Ha nem állítjuk vissza a belső határok 

ellenőrzését, folytatódna az illegális migránsok beáramlása az országba, ami miatt továbbra is 

fennállna a közrendet és a közbiztonságot fenyegető súlyos veszélyhelyzet" – közölte a 
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https://maszol.ro/belfold/Ujra-kotekedik-a-szekely-megyekkel-a-szelsoseges-roman-partvezer#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/Villaminterju-Mihalyfalvi-Katalinnal-az-RMDSZ-ujonnan-megvalasztott-oktatasert-felelos-ugyvezeto-alelnokevel#google_vignette
https://maszol.ro/belfold/Villaminterju-Mihalyfalvi-Katalinnal-az-RMDSZ-ujonnan-megvalasztott-oktatasert-felelos-ugyvezeto-alelnokevel#google_vignette
https://ujszo.com/kozelet/november-23-ig-meghosszabbitjak-a-magyarorszaggal-kozos-hatarok-ellenorzeset
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belügyminisztérium. A magyar határ ideiglenes ellenőrzéséről október 5-én hozott döntést a 

szakértői kormány, miután Lengyelország, Csehország és Ausztria is ellenőrzéseket vezetett be 

a Szlovákiával közös határán. A hét elején a szlovák-magyar határon tartott ellenőrzési akció 

elmondása szerint körülbelül 60 ezer euróba került. Hozzátette, a cél az volt, hogy elriasszák a 

migránsokat a szlovákiai útvonalaktól. Azt is elmondta, az előre kijelölt helyeken a zöldhatár 

teljes hosszán voltak ellenőrzések. 

 

Megújul a Duna Menti Múzeum: 1,4 millió euróba kerül a felújítás 
2023. november 2. – ma7.sk  

Andruskó Imre és Orosz Örs, a Szövetség két Nyitra megyei és városi képviselője a Ferences 

barátok utcai médiateremben november 2-án megtartott újabb közös sajtótájékoztatóján a 

legfontosabb megyei és helyi szintű aktuális eseményekről számolt be a sajtó képviselőinek. A 

sajtótájékoztatón Orosz Örs elmondta, hogy mintegy féléves előkészületek után végre 

megszületett a megye átfogó, duplicitásokat kizáró támogatási szabályzata (eddig a 

támogatásokról hat különböző rendelet szólt), miután a megyei képviselő-testület elfogadta az 

erről szóló, 9/2023-as számú általános érvényű rendeletet. A sajtótájékoztató másik fő témája 

a Duna Menti Múzeum felújítása volt, s a helyszíni terepszemléjükön látottakat diavetítéssel is 

dokumentálták. Ezt követően Andruskó Imre az említett szabályzat hozadékát és részleteit 

ecsetelte. Megtudtuk, hogy a várható jövő évi, megyei támogatási keret 3 591 550 euró lesz.  

 

Testvértelepülési szerződést írt alá a két Baracska község 
2023. november 2. – ma7.sk  

A jó szomszédság jegyében került sor Barsbaracskán arra a kétoldalú találkozóra, ahol a két 

község testvértelepülési szerződést kötött egymással. A történelmi alkalmon jelen volt a két 

község polgármesterere, Wurczer Péter, Szőlősy Attila, és a magyarországi Baracska községe 

alpolgármestere Dr. Kolumbán Ottilia, valamint Nyitra megye alispánja, Csenger Tibor és 

Tessely Zoltán, Fejér Megye országgyűlési képviselője is. Wurczer Péter, Barsbaracska 

polgármestere külön üdvözölte Baracska község polgármesterét, Szőlősy Attilát. Beszédében 

elmondta, örül annak, hogy a két község hivatalosan is szövetséget köt egymással. Szőlősy 

Attila, a magyarországi Baracska község polgármestere beszédében kiemelte, hogy a két falu 

kapcsolatfelvétele már régen megtörtént, de kellett egy kis idő arra, hogy a két Baracska 

szorosabbra fűzze kapcsolatait. 

 

Kossányi-hét a szentpéteri alapiskolában 
2023. november 2. – felvidek.ma  

A Kossányi József Alapiskola és Óvoda igazgatósága az iskola névadója születésének 115. 

évfordulója tiszteletére egy héten át tartó ünnepségsorozattal adózott a neves pedagógus és 

költő emlékének. Nem egy egyszerű, könnyű életút volt az övé. De bárhová is sodorta őt a sors, 

sosem feledkezett meg arról, honnan jött és hova tartozik. A szülőföld és a nemzetének 

szeretetéért, a magyar kultúráért végzett alázatos munkájáért pedig kiérdemelte a 

szentpéteriek tiszteletét is. Nem véletlenül választották éppen őt iskolájuk névadójává. A 
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https://ma7.sk/tajaink/megujul-a-duna-menti-muzeum-14-millio-euroba-kerul-a-felujitas-kepekkel
https://ma7.sk/tajaink/testvertelepulesi-szerzodest-irt-ala-a-ket-baracska-kozseg
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rendezvény részvevői az 1956-os forradalom és szabadságharc eseményeiről sem feledkeztek 

meg. Pontosan 67 éve kezdődtek Budapesten az első tüntetések az akkori kommunista rendszer 

ellen. Bár a forradalmat a szovjet tankok leverték, a szocializmus koporsójába az első szöget 

éppen az 1956-os budapesti események verték. A Kossányi-szobor megkoszorúzása után 

Kovacsics Boglárka pedagógus kiállításának megnyitójával és a Szabadság, szerelem c. film 

megtekintésével ért véget az első nap. 

 

A Szövetség munkatársa hozhatja létre a Magyar Szövetséget 
2023. november 2. – Új Szó  

A belügyminisztérium regisztrált egy kérvényt, amelynek értelmében bizonyos személyek a 

Szövetségéhez nagyon hasonló néven, Magyar Szövetség elnevezéssel alapítanának pártot. A 

Szövetség korábban már ugyanerre akarta átkeresztelni magát, azonban a javaslat akkor 

megbukott. Május 17-én Szűcs Zsuzsanna, aki a Szövetség dunaszerdahelyi járási titkára (és 

korábban az MKP járási titkára volt) egy kérvényt nyújtott be a belügyminisztériumhoz, 

amelynek értelmében az előkészítő bizottsággal közösen megkezdik az aláírásgyűjtést egy új 

párt, a Magyar Szövetség hivatalos regisztrációjáért. A Magyar Szövetség név azonban 

rendkívül hasonlít a már létező, Forró Krisztián által vezetett párt nevére. Ahogy arról 

beszámoltunk, a Szövetség Híd-platformjának vezetése május 16-án kilépett a pártból, hogy 

megalapítsa a Híd 2023 néven futó új szubjektumot. 

                  
Pásztor Bálint: “A viszályok csak gyengítik az élhető jövő esélyét” 
2023. november 2. – Vajma.info 

Pásztor Istvánról, a Vajdasági Magyar Szövetség hétfőn elhunyt elnökéről is megemlékeztek 

Szabadkán az 1944-es áldozatok emlékművénél megtartott csütörtök délutáni kegyeleti 

ünnepségen. Az egyperces néma csend után ökumenikus istentisztelet és alkalmi műsor 

következett az egykori téglagyár gödrében lemészároltak nyughelyénél. Alkalmi beszédet dr. 

Pásztor Bálint, a szabadkai képviselő-testület elnöke mondott, aki édesapjáról is 

megemlékezett. - Halottak napja van, egyik legbensőségesebb ünnepünk. Azokra emlékezünk, 

akik már nincsenek velünk. Hiányukat szívünkben az emlékek töltik be. Vigaszunk az együtt 

töltött idő maradandó értékei, melyekből mindig meríthetünk. Néhány napja édesapámmal is 

csak gondolataimban tudok már beszélni, de mindig tudni fogom, mit fog válaszolni - mondta 

Pásztor Bálint, majd az 1944-es áldozatokról szólt: - Olyan időket élünk, amikor egy ilyen 

nyilvános megemlékezés már természetes, de tudjuk, sokáig nem volt az. 

 

Nemcsak az évfordulókon emlékezünk, hanem mindig 
2023. november 2. – Magyarszo.rs 

Az 1944/45-ös magyarellenes atrocitások ártatlan áldozataira emlékeztek a magyarkanizsai 

Nagytemetőben halottak napján, és ezzel zárult a községbeli megemlékezések sora. A jelöletlen 

tömegsírokban nyugvók tiszteletére állított emlékműnél rótták le kegyeletüket és helyezték el 
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koszorúikat a jelenlevők, akiket Vranić Váradi Lívia, a szervező magyarkanizsai önkormányzat 

munkatársa köszöntött Fekete István gondolataival. Mint mondta, a kegyeletadó 

megemlékezésen a mindenszentek és a halottak napja az az alkalom, amikor szívünkben 

nemcsak a gyász és a fájdalom tör utat magának, hanem a tisztelet és az emlék mindazok iránt, 

akik már nincsenek velünk, de akiknek élete és tettei formálták közösségünket. – Nekünk, ma 

élőknek lelkiismereti kötelességünk, egyik legfontosabb feladatunk a megemlékezés, a 

történelmi tudás átadása, mely fájó lehet ugyan, de az egyedüli eszköz annak érdekében, hogy 

a szörnyűségek ne ismétlődhessenek meg – mondta Vranić Váradi Lívia, miután a Cifraszűr 

vegyes kórus elénekelte a magyar Himnuszt, és Sarnyai Daniella gitárjátéka is még meghatóbbá 

tette az emlékezést. 

 

Elindult a választási versenyfutás 
2023. november 2. – PannonRTV 

Már gyűjti a Szerb Haladó Párt a választásokhoz szükséges támogatói aláírásokat. 

A jelenlegi kormányzópárt Aleksandar Vučić - Szerbia nem állhat meg! néven indul a 

voksoláson. Zimonyban kezdték meg az aláírások gyűjtését, mások mellett kormánytagok, 

vezető haladó funkcionáriusok írtak alá a pártnak rögtön az első órákban. Az akción megjelent 

Aleksandar Vučić, az SZHP tagja, szerb államfő is. Elmondta, támogatni ment a pártját az 

előttünk álló választáson. A legfontosabb napnak nevezte december 17-ét, mert ezen a napon 

látható lesz, hogy a lakosok milyen politikát támogatnak egy ilyen nehéz időkben megszervezett 

voksoláson. Egyébként sorokban várakoztak koraeste az SZHP szimpatizánsai, hogy 

aláírásukkal támogassák a párt listáját. 

  

Gyászkönyv a tartományi képviselőházban 
2023. november 2. – Magyarszo.rs 

A nagyterem előcsarnokában helyezték el. Gyászkönyvbe írhattak ma Újvidéken az emberek 

Pásztor István halála kapcsán. A részvétnyilvánító könyvet a tartományi képviselőház 

nagytermének előcsarnokában állították ki, a vajdasági parlament egykori elnökének fekete-

fehér képe és egy fehér rózsás virágkompozíció mellett. Pásztor Istvánt szombaton kísérik 

utolsó útjára. A VMSZ elnökének búcsúztatása 14 órakor lesz a szabadkai Bajai úti temető 

Péits-kápolnájából. Beszédet mond Orbán Viktor magyar miniszterelnök, Aleksandar Vučić 

szerb köztársasági elnök, Kelemen Hunor, a Romániai Magyar Demokrata Szövetség elnöke és 

Juhász Bálint, a VMSZ Intézőbizottságának elnöke. Ezt megelőzően szombaton 10 órakor 

Újvidéken, a Tartományi Képviselőház üléstermében kommemorációs ülést tartanak. 
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Makuk János: több mint 1,7 ezer tonna szállítmányt juttatott Ukrajnába a Máltai 

Szeretetszolgálat 
2023. november 2. – Kárpátalja 

A Máltai Szeretetszolgálat a háború kirobbanásától kezdve igyekszik segélyeket juttatni 

Kárpátaljára és a hágón túlra – mondta Makuk János, a Beregszászi Járási Máltai 

Szeretetszolgálat (BJMSZ) elnöke november 2-án az Ökumenikus Segélyszervezet ADVANCE 

Kárpátaljai Tanácsadó és Fejlesztő Központjában történt szerződéskötésen. A szerződés 

aláírása előtt elmondta, hogy nagyon fontos projekt kezdetén és folyamatában vagyunk, amely 

erősíti a BJMSZ munkáját. Mint mondta, a szervezet jelen van Lemberg, Ivano-Frankivszk és 

Kijev megyékben. A háború kitörése óta több mint 1 700 tonna segélyszállítmányt juttattunk el 

Ukrajnába – jelentette ki, hozzátéve: ezek a segítségek csak úgy jöhetnek létre, ha vannak 

partnerek, akik segítenek úgy a finanszírozásban, mint a szállításban. Kiemelte, hogy jelen 

projektet az Európai Unió finanszírozza, és sok gyermeken tudnak segíteni. 

  

Mikita: igyekezni fogunk az együttműködést segíteni 
2023. november 2. – Karpat.in.ua 

Viktor Mikita, a Kárpátaljai Megyei Katonai Adminisztráció vezetője is jelen volt november 2-

án Beregszászban a humanitárius segélyeket érintő négyoldali szerződéskötésen. Kárpátalja 

kormányzója megköszönte a támogatást, amelyet a szerződés által Ukrajna kap. A program 

támogatói közül kiemelte a Magyar Máltai Szeretetszolgálatot, az Ökumenikus 

Segélyszolgálatot és a Széchenyi programot, valamint a magyarországi kormányzati és nem 

kormányzati szerveket, cégeket, nonprofit szervezeteket. A kormányzó Bacskai József, 

Magyarország ungvári főkonzuljának a szerepét is méltatta a projekt kapcsán. Mikita beszélt 

arról, a háború hirtelen kitörése után Kárpátalján talált menedéket több belső-ukrajnai lakos, 

akik otthon nélkül maradtak. A kormányzó nemes ügynek és nagy segítségnek nevezte a jelen 

szerződés létrejöttét, amellyel az egészségügyi intézmenyekben lévő gyermekeket, valamint a 

Kárpátalján élő menekült családokat és embereket támogatják.  

 

Összefoglaló a Nemzetiben tartott beregszászi napokról 
2023. november 2. – Karpat.in.ua 

Hatalmas sikerrel zárult a beregszászi napok rendezvénysorozat Budapesten, a Nemzeti 

Színházban, amit a Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház fennállásának harmincadik 

évfordulója alkalmából tartottak. A színházszeretők, a közel egy hét alatt, megtekinthették a 

beregszászi társulat életéről szóló kiállítást, részt vehettek filmvetítéseken, illetve 

megnézhettek számos általuk játszott darabot is. Köztudott, hogy a 30. születésnapját ünneplő 

Beregszászi Színház nem csak Kárpátalján, de nemzetközi szinten is kivívta az elismerést. A 

napokban a Nemzeti Színházban, az érdeklődők betekintést nyerhettek az intézmény elmúlt 

három évtizedébe. Vidnyánszky Attila, a Nemzeti Színház igazgatója, a beregszászi társulat 

alapítója szerint, hatalmas út van a kárpátaljai intézmény mögött, hiszen tizenkilenc országban 

játszottak, melynek lett eredménye, hiszen ezáltal is öregbítették a magyar színjátszás hírnevét. 
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A többnapos rendezvényen filmvetítésekre, pódiumbeszélgetésekre, és fotókiállításra is sor 

került. 

 

Az ukránok immár több mint kétharmada szerint a háború ellenére is lehet 

bírálni a hatóságokat – közvélemény-kutatás 
2023. november 2. – Karpat.in.ua 

Az ukránok 70%-a gondolta úgy októberben, hogy a háború ellenére is bírálni kell a hatóságok 

hibás és helytelen lépéseit, mert csak így lehet megoldani a problémákat és javítani az 

országban uralkodó helyzeten – derült ki a Kijevi Nemzetközi Szociológiai Intézet (KMISZ) 

frissen végzett felméréséből, számolt be csütörtökön az rbc.ua hírportál. Amint a KMISZ 

szociológusai emlékeztettek rá, 2022 májusában (az orosz invázió kezdetén) az ukránok 

többsége inkább kerülte a vitákat. Akkoriban 68% gondolta úgy, hogy minden vitát el kell 

halasztani, és csak a válaszadók 26%-a ragaszkodott a kritika elfogadhatóságához. Mostanra, a 

2023 októberi állapotoknak megfelelően, a helyzet homlokegyenest megváltozott: jelenleg az 

ukránok 70%-a tartja fontosnak a hatóságok esetleges hibás döntéseinek bírálatát, míg 25% 

továbbra is ragaszkodik a viták kerüléséhez. 

 

Magyar napokat tartottak Fiumében 
2023. november 2. – Kepesujsag.com 

Október vége a HMDK Tengermelléki-fennsíki megyei egyesületében a legnagyobb szabású 

rendezvényükről, a Fiumei Magyar Napokról szól. Ezúttal szentmise, filmvetítés, kiállítás és 

bál volt napirenden, mindez a magyar nyelv és kultúra előtti tisztelgésként értékelhető. Fiumei 

egyesületünk szerteágazó tevékenységével nagyon hosszú ideje dolgozik azon, hogy a 

tengerparti kikötőváros horvát és más nemzetiségű lakosaihoz közelebb vigye a magyar 

kultúrát és hagyományokat. Több szakcsoportjuk is működik, nemzeti ünnepeinkről 

rendszeresen megemlékeznek, jó kapcsolatot ápolnak más magyar egyesületekkel 

Horvátország határain innen és túl. Céljuk, hogy a magyar szó minél tovább fennmaradjon a 

tengermelléken, és bárhol büszkén mutatják be a magyar hagyományokat és kultúrkincseket. 

Legnagyobb rendezvényük a Fiumei Magyar Napok, amelyre immár hetedik alkalommal került 

sor, és amelyre mindig színes programsorozattal készülnek. 

 

Pécsett mutatták be a HMDK 30 című kiadványt 
2023. november 2. – Kepesujsag.com  

A Határon Túli Magyarságért Alapítvány hétfő este tartott beszélgetéssel egybekötött 

könyvbemutatót Pécsett a 30 éves a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége 

címmel. A Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége (HMDK) májusban ünnepelte 

fennállásának 30. évfordulóját, amelyről nagyszabású díszüléssel emlékeztek meg az eszéki 

Horvát Nemzeti Színházban. Ez alkalommal került sor annak a kötetnek a bemutatására is, 

amely a teljesség igénye nélkül mutatja be a HMDK történetét – az előzményeket, a 
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megalakulást és az azt követő éveket, évtizedeket, a sikereket, de azokat az ádáz harcokat is, 

amelyeket rájuk kényszerítettek. A kiadvány második része a fordulópontot jelentő 2016-os 

esztendőtől szinte napjainkig tekinti át az érdekvédelmi és érdekképviseleti szervezet 

fontosabb állomásait, eredményeit. 

 

Gyermektánccsoportok szemléje Szentlászlón 
2023. november 2. – Kepesujsag.com 

A szentlászlói Petőfi Sándor Kultúregyesület egy évtizeddel ezelőtt szervezte meg először a 

gyermektánccsoportok szemléjét, amely azóta évről évre bemutatkozási lehetőséget kínál a 

legkisebb hagyományápolóknak. Az idei rendezvényen nyolc baranyai és szlavóniai csoport 

mutatkozott be. Szentlászlón 1946 óta működik a Petőfi Sándor nevét viselő kultúregyesület, a 

tánccsoport a 70-es évek elején alakult, és azóta folyamatosan működik. Ma csupán az aktív 

táncosok több mint hetvenen vannak, négy csoportban. A gyermektáncosok két együttest 

alkotnak, nagy lelkesedéssel járnak a próbákra és a fellépésekre is, ők adják az ifjúsági 

néptáncegyüttes utánpótlását. 

 

HMDK Gazdaköre: Vörösmartra vitték a horvátországi magyarok 

vándorbölcsőjét és kiosztották a lisztadományokat 
2023. november 2. – Kepesujsag.com 

A HMDK Gazdakör képviselői a múlt héten Várdarócról Vörösmartra vitték a horvátországi 

magyarok vándorbölcsőjét, valamint a napokban kiosztották iskoláinknak a Magyarok kenyere 

program keretében gyűjtött mintegy 5 tonna búzaadományból őrölt lisztet. Vörösmartra került 

a vándorbölcső 2020 a nemzeti összetartozás éve volt, melynek jegyében számos program, 

mozgalom indult azzal a céllal, hogy a Kárpát-medencében és a nagyvilágban élő magyarság 

összefogását erősítse. A magyar Agrárminisztérium „Agrár-Vándorbölcső” programot indított 

a külhoni magyar, agráriumból élő, gyermeket váró családok támogatására. Az adományozást 

a tárca Kárpát-medencei Együttműködések Főosztálya szervezte, külhoni magyar civil 

agrárszervezetek közreműködésével. A projekt keretében minden határon túli régióba juttattak 

fából faragott, ringatható bölcsőt, a horvátországi magyarokét a HMDK Gazdakör képviselői 

vették át. A vándorbölcső első horvátországi magyar tulajdonosához három éve került, azóta 

félévenként cserél gazdát. 

 

Csúza: egy est a magyar nóta kedvelőinek 
2023. november 2. – Kepesujsag.com 

A HMDK csúzai alapszervezete szombaton tartotta hagyományos nótaestjét – kiváló zenészek 

kíséretével énekelték az amatőr résztvevők kedvenc nótáikat, a színvonalas produkciókat 

vastapssal jutalmazta a közönség. A magyar nóta vagy másképp népies dal, népies műdal a 19. 

század elején a nemzeti kultúra megteremtésére irányuló törekvések „szülötte”. Egyéni 

szerzőktől származik, keverednek benne a nép- és műzenei elemek. Rendkívül sok érzelem 

kifejezhető vele, és talán ez is a titka, talán emiatt is szerettek oly sokan nótázni vidékünkön is. 
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„Nótára gyújtottak” borozgatás vagy munka közben, disznótorok alkalmával, egyedül vagy 

társaságban, örömükben, bánatukban. A műfaj iránti nosztalgiája adta az ötletet a HMDK 

csúzai alapszervezete tagjainak, hogy egy olyan estet szervezzenek a magyar nóta kedvelőinek, 

amelyen színpadon, közönség előtt is megmutathatják énekhangjukat.  

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. november 2. – Kossuth Rádió 

 

A Vajdaságban ezekben a napokban emlékeznek az 1944/45 telén a Délvidéken elsősorban 

magyarok, németek és horvátok ellen elkövetett népirtás ártatlan áldozataira, akiknek 

számáról még ma sincs teljesen pontos adat. A most következő összeállításban 6 helyszín 

eseményeiről számol be munkatársunk, Ternovácz István. 

 

Felavatták a Sulyok István emlékkápolnát a nagyváradi Rulokowski temetőben. Sulyok István 

az egyházkerület első püspöke volt. A kápolnát a magyar kormány és a román vallásügyi 

államtitkárság segítségével építették fel. Az összeállításban elsőként Bogdán Szabolcs 

református püspököt halljuk. 

 

A marosvásárhelyi Bernády György Általános Iskolában, a múlt tanév végén lemondott a 

magyar igazgató. Helyére a román anyanyelvű, korábbi aligazgatót nevezte ki igazgatónak a 

megyei tanfelügyelőség.  Mint kiderült, az iskola magyar pedagógusai közül senki sem vállalta 

az igazgatói megbízatást, viszont lehetett volna olyan magyar jelentkező, aki egy másik iskola 

pedagógusa. Az esetről azt követően szerzett tudomást a közvélemény, hogy az RMDSZ helyi 

szervezete tiltakozó beadványban kérte a döntés megváltoztatását. A tanfelügyelőség 

vezetőtanácsa azonban októberi ülésén a kérést elutasította. Az ügy részleteiről és hátteréről 

Antal Levente-Mihályt, a Maros megyei Tanfelügyelőség magyar oktatásért felelős 

főtanfelügyelő-helyettesét kérdeztük. 

 

A nagybecskereki Vajdasági Módszertani Központ szervezésében akkreditált továbbképzést 

tartottak  a közép-bánáti, magyar tannyelvű iskolákból érkezett pedagógusoknak. Kónya-

Kovács Otília összeállításában a továbbképzés előadói beszélnek a játéknak a tanulásban 

betöltött fejlesztő és nevelő szerepéről, a játék fontosságáról. Elsőként Gazdag Emmát, majd 

Eszteleczki Pétert halljuk. 

 

Erdély legnagyobb magyar nyelvű információ-technológiai fórumává nőtte ki magát a Digitális 

Székelyföld elnevezésű konferencia, amelyet idén immár a 9. alkalommal szerveztek meg, 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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ezúttal Székelyudvarhelyen. Bár van még lemaradás, de az utóbbi években hatalmas fejlődés 

tapasztalható a digitalizáció területén, Székelyföldön is - mondta Simon Károly, a szervező IT 

Plusz Klaszter elnöke, a Babes-Bolyai tudományegyem oktatója. 


